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Samvirket er et mødeforum for frivillige og offentlige personer i 
Gellerupområdet, der repræsenterer klubber og idrætsforeninger, 
kulturelle foreninger, GLOBUS1, skoler, biblioteket, Folkeinformation, 
kirken, de lokale moskeer, fællesrådet, lokalpolitiet, social- og 
beskæftigelsesforvaltningen, ildsjæle, boligforeningen samt 
afdelingsbestyrelserne i Gellerup og på Toveshøj. 

 

 

 
 

Referat - Kvartalsmøde i Samvirket i Gellerup og Toveshøj  
tirsdag d. 27. september kl. 16.30 - 19.00 i Foreningernes Hus, Gudrunsvej 10A. 

 
Dagsorden: 
 

 
 

1. velkommen  
Ordstyre Helle bød velkommen til alle de 52 deltagere, som præsenterede sig selv ved en 
navnrunde, mens folk strømmede ind i den storsal i Foreningernes Hus. Vi nåede op til 60 
deltagere i løbet af mødet. 

  

1. Velkommen v/ Helle Hansen 

2. Tryghedsbarometer v/Jens Espersen 

3. Den fysiske helhedsplan (beboerhuse) v/ Kristian Bjerring Lauritsen 

4. Den sociale helhedsplan v/ Henning Winther 

5. Introduktion af temaet samarbejde på tværs 

6. Fremlæggelse af ny frivillighedsanalyse om Vilkårene for frivilligt arbejde i udsatte 
boligområder med fokus på frivillighed i Gellerup v/ Michael Fehsenfeld 

7. Oplæg om foreningssamarbejde i Gellerup v/  Heidi Lytje Oehlers 

8. Pause 

9. Opsamling 

10. Samvirkets OBS Kontanthjælps, EUTOPIA, Stafet For Livet i Kræftens Bekæmpelse/ Ditte 
Enemark Sølbeck 

11. Kommende Aktiviteter  

12. Tid til at netværke mens vi spise. Til dem der har tilmeldt sig 
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2. Tryghedsbarometer – status og dialog med lokalpolitiet 

Gellerup klarer sig ret godt. Det vil sige at man har det godt at bo i Gellerup. Sådan lyder det 
af Jens Espersen leder af lokalpolitiet. Han forklarer, at det ud fra de værktøjer som politiet 
bruger i forbindelse med måling af tryghedsindeks. Gellerup ligger pænt, hvis vi 
sammenligner procenten med andre områder. Han uddyber, at politiet har 17 indsatser at 
arbejde med. Der nævnes bl.a.  

- Et samarbejde etableret med færdselspolitiet, det betyder at der anvendes videovogn. 
Politiet har som mål at beslaglægge 50 køretøjer under færdselsindsatsen i området i år. 
Men allerede nu har politiet konfiskeret 106 forskellige køretøjer. Alene i september har 
politiet beslaglagt 17 køretøjer.  

- Indsatser målrettet børnene. De skal se os som dem der hjælper. 
- Indsats i samarbejde med klubberne. Vi vil rigtig gerne have god kommunikation med de 

unge. 
- Genbesøge og genkontakt, vi rykker ud til alle steder, hvor der har været indbrud. Vi 

kontakter og besøger alle borgere i de steder. Det giver et rigtig godt billede og 
informationer over det der sker i de områder. Jens fortalte også at der  ikke er sket et 
indbrud hverken i Gellerup eller Toveshøj i ca. tre måneder siden.  

Spørgsmål:  
1- hvor bliver alle knallerter, der forsvinder, af? Bliver de solgt i udlandet?  

Svar: nej   
2- Beboer: det er et rigtigt godt indsats, og vi kan mærke det som beboer,  men hvad 

med de unge bilister, der stadige kører for rødt? 
svar: ja det sker og der er indsatser for det.  
 

3- Medarbejder: bilbrænding er bredt i København og andre områder. Der er ikke i 
Aarhus 
Svar: Der er to tilfælde af bilbrænding, men ellers er det mange år siden, det er sket, 
hvor vi havde haft bilbrændingsepisoder. Vi er rigtig glade, at det ikke smitter af i 
Aarhus. 
 
Status: det går godt, men kan gå bedre. Der er stadigvæk stenkast på politi 
og brandbiler. Der er en flok på 10 til 13 årige drenge, der er udfordret og 
Jens opfordre alle til at samarbejde om at få dem hjulpet. 
 
 
Medarbejdere: kan man lave en kampagne til forældre, som hjælp til de børn, der 
kaster med sten 
 

 
3. Den fysiske helhedsplan v. Kristian Bjerring Lauritsen 

 
Hvad skal der bygges?  
Processen med at bygge beboerhuset i Toveshøj er i gang, og vi regner med, at vi er færdige 
til 1. nov. og der er udbud som kommer til jan.  
 
I afdeling 4. går processen også godt, og vi arbejder med, hvordan huset skal indrettes. Vi vil 
gerne høre vores foreninger. Desuden vil vi vurdere, hvad er privat, offentligt osv… 
Afdeling 5 overhaler ift. sundhedshuset. Vi regner med at være færdige i udgangen af 2017. 
Samlingshus som vi kalder nu, vil vi kigge på samme måde som Dokk1. Et sted hvor der 
lykkes med at have gode aktiviteter. Vi vil benytte de muligheder, vi har. Vi kigger og ser 
Cirkus Tværs som er ved siden af. 

 
 

4. Den sociale helhedsplan v. Henning Winther 
 

Lige nu arbejder med forankring af nuværende helhedsplan, hvor alle projekter afsluttes i 
2017 
Prækvalifikation med de ni forslag drøftes stadigvæk i afd. 4 og Aarhus Kommune i afdeling 5 
har allerede godkendt deres. 
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Her er tidsplanen: 
• Primo oktober sendes til endelig godkendelse i Aarhus Kommune 
• Primo november sendes til Landsbyggefonden 
• Forventet godkendelse i januar 2017 

 
Kontanthjælpsloftet, Hvad har vi gjort? 

• Opsøgende arbejde med blokambassadørerne 
• Rådgivning og vejledning på somalisk, arabisk og dansk 
• Pjecer omdeles 
• Nye tal viser, at der er ml. 12 og 18 pct. fald i boligstøtte 
• Kommunal jobcafe i Yggdrasil tirsdag og torsdag fra 13-15 fra 4. oktober 
• Beboerrådgivning 

Vores jobvejledere og blokambassadørerne er på. Vi samarbejder med kommunen, hvor der 
sidder folk i Yggdrasil og hjælper med at finde job. 
Beboerrådgivere har ikke særlig travlt, men når de først åbner en e-boks med en beboer, så 
finder de ud af, at de ikke har åbnet et brev fra kommunen om kontanthjælpsloft.  
Kontanthjælpsloft er det, hvor man mister boligstøtte. 
 

5. Introduktion af temaet samarbejde på tværs v/ Hanaan og Chadi 

Der er for mange foreninger i Gellerup, kan vi bliver bedre til at samarbejde, de store foreninger 

kan hjælpe de små. Man kan oprette facebookgrupper for foreninger, hvor frivillige kan 

kommunikere med hinanden, synliggøre aktiviteterne og hjælpe hinanden. Hanaan kom med et 

eksempel, hvor der er lavet en paraplyforening som inkluderer flere små foreninger.  

 

6. Fremlæggelse af ny frivillighedsanalyse om Vilkårene for frivilligt arbejde i udsatte 

boligområder med fokus på frivillighed i Gellerup v/ Michael Fehsenfeld 

Michael startede med at definere, hvad er en frivillig forening? og hvad er frivilligt ”arbejde”. 

Han tilføj det viste sig i undersøgelsen, at foreninger i udsatte områder beskæftiger sig med et 

bredt vifte af aktiviteter og man kan se at Gellerup har næsten lige så dobbelt så mange 

foreninger som f.eks. i Bispehaven, Viby Syd og Herredsvang og præsenterede hele 

undersøgelsen. 
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Her er Mikaels oplæg.  
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Spørgsmål:  

Beboer: i medborgerskabs politik står der, at det skal være frivillige, er der nye regler? 

Svar: der er ikke klare linjer. Dvs. at der er hensigter og erklæringer, men ikke noget konkret 

om hvordan.  

 

7. Oplæg om foreningssamarbejde i Gellerup v/  Heidi Lytje Oehlers 

Heidi fortalte om et udviklingsforløb for 10 foreninger i Gellerup som blev afviklet i 

samarbejde med frivillignet. Temaet var samarbejde på tværs – og handlede ligeledes om 

at blive klar over eget formål, ressourcer og styrker inden man går ind i et samarbejde – 

derved bliver det et mere ligeværdigt samarbejde. Hun forklarede, hvorfor det er bedst at 

samarbejde og afsluttede med at fortælle, at folk kan henvende sig til ForeningLiv, hvis de 

gerne vil samarbejde med andre (andre foreninger, offentlige eller private virksomhed). 

Der kan tilbydes de følgende: 

– Give sparring på hvilke partnere det kunne være relevant at samarbejde med 

– Hjælpe med de indledende processer til opstart af samarbejdet 

– Hjælpe med den formelle del af aftalen, for eksempel samarbejdsaftale 

 

 

Her er Heidies Oplæg om foreningssamarbejde i Gellerup 

Spørgsmål: samarbejder! betyder det, at man skal ændre sine vedtægter.  

Svar: nej 

8. Opsamling 

- PC, produktion skolen: vi vil gerne samarbejde 

- Hanaan: at samarbejde i forbindelse med et tema eller en aktivitet 

- Abdulmalik: at holde en Foreningsdag, hvor alle foreninger også fra hele Aarhus kan 

mødes og præsentere deres aktiviteter osv.. 

- Shire nævnte et kursus om konflikthåndtering, der bliver holdt den 30. september, som 

måske flere kan få gavn af. Hans forening vil gerne samarbejder og bidrager med at løfte 

området.  

 

9. Samvirkets OBS  

 

 EUTOPIA v/ Gitte: Gellerup skal være en del af det, at Aarhus skal være Europæisk 

Kulturhovedstad i 2017 under temaet RETHINK. Selvom det er først næste år og præcise ultimo 

juli 2017, er EUTOPIA allerede i fuldgang med at forberede og afvikle de mange aktiviteter og 

eksperimenter, som skal foregår i løbet af 2016 og 2017. Der er brug for frivillige i AUTOPIA Stage 

”det gamle Gellerup scene” Hvis man har en ide’ og en form af om hvordan den kan realiseres, er 

man velkommen til at kontakte Gitte. EUTOPIA mail: eutopia@aarhus.dk. Man kan også læse mere 

om projekterne frem til 2017 på EUTOPIA2017.dk. 

 

Stafet For Livet i Kræftens Bekæmpelse v/ Ditte Enemark Sølbeck: Det handler om håb og at stå 

sammen. Slår tabuer omkring kræft sygdommen.  

Stafet For Livet er et døgn med holdstafet, aktiviteter, underholdning og oplysning, der giver håb 
og støtte til alle, der er berørt af kræft. Målet er at stå sammen i kampen mod kræft uanset alder, 
køn, politisk, etnisk eller religiøs tilknytning og at samle penge ind til Kræftens Bekæmpelses 
arbejde med forskning, forebyggelse og patientstøtte. Projektet giver mulighed for at gøre noget 
aktivt i kampen mod kræft og skabe synlighed og åbenhed omkring sygdommen i det lokalsamfund, 
hvor stafetten finder sted.  Du kan læse mere om projektet på www.stafetforlivet.dk  
  

10. Kommende Aktiviteter 
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- Den 16. oktober kl. 16 kommer der én meget spændende kunstner i Gellerup Kirke. Det 
koster 150 kr. 

- KulturBazaren den 3. okt. til nye flytninger på Ridehuset 

- Husk Fedferie i Globus 1 i efterårsferie  

- Kulturfestival den sidste uge i november for at understøtte Foreningernes Hus 

- QHuset et sted til alle kvinder i Aarhus for at mødes og støtte hinanden. Det koster kun 20 
kr. i medlemskabet. Det er i Yggdrasil, Dortesvej 35A 

- Uddannelsesmesse er onsdag den 26. oktober fra 12-18 og bliver holdt i CityVest.  

- Volleyball stævne på Tovshøjskolen søndag den 9. oktober  
 
 
Kl. 19 var der mad fra Tousgaards laden lavet af Ilham til de tilmeldte sig til at netværke. 


